
 
 
SESSIÓ ORDINÀRIA DE CONSTITUCIÓ DEL CONSELL DE LA VILA PER AL MANDAT 2015-
2018 CELEBRADA EL DIA 22 D’OCTUBRE DE 2015 AL SALÓ DE PEDRA D’ARGENTONA 
 
Persones assistents 
 
President Consell de la Vila d’Argentona 
Eudald Calvo  
 
Regidor de Participació Ciutadana 
Guillem Saleta 
 
Veïns a títol individual del Consell de la Vila 
Eduard Dorda 
Joan Balmes 
Josep Espígul 
Francesc Alsina 
Emilio Rodríguez 
Salvador Pascual 
Ramiro Tomé 
Pepi Carrillo 
Manel Pérez 
Pere Sánchez 
Manel Cruz 
 
Entitats socials i cíviques 
Carles Miró, Associació Veïns Les Ginesteres 
Josep Anton Capdevila, Associació Veïns d’Argentona 
Cesc Padrós, Calabrot d’Argent 
 
Entitats Culturals 
Nil Teixidó, Garrinada 
Maria Sunyer, Diables d’Argentona 
Júlia Morros, Diables d’Argentona 
Montse Terricabras, Comissió Voluntaris Festes 
Maite Gil, Amics Pubillatge Argentona 
Bernat Calvo, Centre d’Estudis Argentonins 
 
Entitats Esportives 
Joan Puyo, Club Handbol Argentona 
Maria Soler, Club Bàsquet Veteranes 
 
Entitats Solidària i Ajuda mútua 
Fatty Evangelista, Amics Bisbe Joan Godayol 
 



 
Grups municipals 
Arnay Aymerich, representant CUP 
Salvador Casas, representant PSC 
Salvador Calafell, representant ICV 
Assumpta Boba, representant Tots x Argentona 
Fran Fragoso, representant PP 
Josep Pena, representant ERC 
 
Consells Sectorials 
Joan Boba, representant Comissió Mitjans de Comunicació 
Ricardo Fernández, representant Consell Esports 
Pep Fité, representant Consell de Cultura 
 
Entitats econòmiques 
Lia Ximenes, Argentona es Mou 
 
Lluís Mas, Natura 
 
Excusen la seva presència: 
Josep Ma Sorigué (veí individual) 
Maria Teresa Ferré (veí individual) 
Pere Serentill (veí individual) 
Albert Artero (veí individual) 
Núria Rus (representant entitats esportives) 
Judith Espinalt (representant entitats esportives) 
 
Lia Ximenis, representant d’Argentona es mou; Montse Terricabras, representants de 
la Comissió de Voluntaris de Festes i Bernat Calvo, del Centre d’Estudis Argentonins, 
s’incorporen amb retard. Assumpta Boba, representant de Tots per Argentona, arriba 
poc després de les 8 del vespre. També assisteix poc després de les 8 del vespre Josep 
Pena, representant d’ERC. 
 
Assisteix també, amb veu i sense vot i en qualitat de secretari circumstancial de la 
sessió, el tècnic de Participació Ciutadana i Comunicació, Sergi Fernández Maraver. 
 
Existint el quòrum de constitució que estableix l’article 89 del Reglament 
Orgànic Municipal, a les 19:35 hores, el president obre la sessió d’acord amb l’ordre 
del dia establert. 
 
Prèviament a l’inici del plenari es celebra el sorteig dels 15 veïns a títol individual que 
constituiran el Consell de la Vila entre totes les sol·licituds presentades. S’acorda 
treure un número a l’atzar d’una urna que determinarà la selecció correlativa de 15 
persones entre el llistat de sol·licitants. Es treu a l’atzar el número 4. 
 



 
Del sorteig resultant i després que un dels veïns cedeixi la seva plaça a un dels 
sol·licitants inicialment exclòs, la llista de 15 veïns a títol individual que formaran el 
Consell de la Vila són: 
 
1. Eduard Dorda 
2. Salvador Pascual 
3. Pepi Carrillo 
4. Emilio Rodríguez Merino 
5. Daniel Rus Parera  
6. Emilio Rodríguez Merino 
7. Manel Pérez Coronas 
8. Pere Sánchez Muñoz 
9. Pere Lluís Serentill 
10. Francesc Alsina 
11. Joan Balmes Ruiz 
12. M. Teresa Ferré 
13. Ramon Teixidó i Ramon  
14. Ramiro Tomé Conejo 
15. Esteve Sorigué 
 
Josep Espígul serà el suplent primer, Engràcia Borrull la suplent segona i Manel Cruz 
suplent tercer en cas de vacant o renúncia. 
 
1. Constitució Consell de la Vila 
L’alcalde i president del Consell de la Vila, Eudald Calvo, dóna la benvinguda i agraeix la 
presència de tots els membres, confiant que les futures sessions tinguin l’elevat 
quòrum i assistència d’aquesta primera sessió. Recorda que el Consell de la Vila va 
començar a funcionar al 2012 i espera que agafi protagonisme i sigui l’espai des del 
que s’articulin les qüestions de participació al municipi. 
 
El regidor de Participació Ciutadana, Guillem Saleta, repassa els principals aspectes de 
funcionament del Consell de la Vila i avança que aquesta primera sessió serà més 
formal perquè es trien els membres de l’òrgan. Demana a tots els membres que es 
presentin per introduir qui són o a quina entitat representen. Saleta recorda el sorteig 
dels veïns celebrat just abans del Consell, també apunta que es crearà un grup de 
whatsapp que reforçarà la comunicació amb els membres del Consell de la Vila, a 
banda del correu electrònic i el correu postal. Saleta expressa el seu desig que el 
Consell prengui major protagonisme i il·lusionat per veure com hi ha molts veïns amb 
ganes de participar i moure’s pel seu poble. 
 
 
Acceptació de l’entitat Natura com a membre del Consell de la Vila 
Guillem Saleta presenta aquest primer punt de debat. Explica que ja s’han rebut quatre 
sol·licituds de les entitats de l’àmbit social, tal i com indica el reglament, però que 



 
Natura també ha expressat el seu desig de formar-ne part i aportar la visió i punt de 
vista de l’entitat mediambiental. 
 
Lluís Mas, proposat per Natura com a representant de l’entitat, pren la paraula per 
explicar que consideren necessari que hi hagi una entitat de medi ambient en aquest 
òrgan. Recorda que en els darrers anys no hi ha hagut Consell de Medi Ambient i que si 
finalment es constitueix aquest òrgan es pot replantejar la situació. 
 
Salvador Casas, representant del PSC i Joan Puyo, del club d’handbol, apunten la 
necessitat de modificar el reglament per a què puguin formar part del Consell cinc 
entitats de l’àmbit social i cívic. I que en tot cas haurien de ser les entitats cíviques les 
que s’haurien de reunir i proposar els seus representants al Consell. 
 
Eduard Dorda (veí individual) considera positiu que entitats i persones tinguin el desig 
de formar part del Consell, però planteja si s’ha d’acceptar a tothom cada vegada que 
algú o una entitat faci una petició de formar part d’aquest òrgan.  
 
Joan Boba, representant del Consell de Mitjans, també apunta a que es canviï 
reglament. Guillem Saleta contesta que des de la regidoria es comprometen a estudiar 
la millor fórmula per avaluar quin és el millor número d’entitats per a representar 
adequadament els diferents àmbits i defensa que aquells que tinguin ganes de 
participar ho puguin fer.  
 
Joan Puyo planteja que s’aprovi la seva presència de manera interina fins que es 
constitueixi el Consell de Medi Ambient. I que llavors el mateix consell sectorial 
determini el seu representant. 
 
Josep Anton Capdevila, representant AAVV Argentona, demana que el Consell no es 
perdi en legalismes, i reclama ser més àgils i facilitar la participació.  
 
Eudald Calvo considera que la millor solució és que Natura estigui interinament al 
Consell de la Vila fins que es constitueixi el Consell de Medi Ambient. 
 
Eduard Dorda llença pregunta als membres del Consell de la Vila del mandat anterior 
de com es pot fer per millorar el funcionament de l’òrgan. Capdevila diu que la 
legalitat “encorseta” molt. Guillem Saleta trasllada la voluntat de l’Ajuntament de 
parlar més de participació i no tant dels formalismes, i confia que a partir d’ara no sigui 
un “xurro” com alguns han apuntat. 
 
S’acorda accepta interinament Natura fins que es constitueixi el Consell de Medi 
Ambient i es plantegi qui serà el representant. 
 
2. Elecció president Comissió Permanent i vicepresident del Consell de la Vila 
 



 
Es proposen per a aspirar a la presidència de la Comissió Permanent els veïns 
individuals Pere Sánchez i Manel Pérez, a més de Maite Gil (representant pubillatge 
Argentona), Fatty Evangelista (representant ONG Amics del bisbe Joan Godayol) i Lluís 
Mas (Natura). Exposen quines són les seves motivacions per a postular-se com a 
president de la Comissió Permanent. 
 
Pubillatge d’Argentona consulta pel funcionament de la comissió permanent. Saleta 
diu que permanent és òrgan motor del Consell de la Vila i que fa el seguiment temes 
de participació, més en petit format.  
 
Lluís Mas diu que li agradaria que el Consell Vila fos més participatiu. Maite Gil 
s’ofereix per augmentar participació i que certes queixes arribin al Consell de la Vila, 
fer de mitjancera. Fatty Evangelista apunta que viu a Argentona i que li agradaria 
col·laborar per aportar el seu granet de sorra. Manel Pérez considera que és un òrgan 
que pot anar bé al poble, que té esperances que això funcioni i creu que és un bon 
candidat perquè coneix la realitat del municipi. Pere Sánchez també es proposa per 
ajudar i que es posa a disposició dels qui vulguin donar-li suport. 
 
Després de la votació secreta realitzada entre tots els membres del Consell de la Vila 
amb dret a vot, els resultats són els següents: Lluís Mas 10 vots; Manel Pérez 9 vots; 
Pere Sánchez 2 vots; Fatty Evangelista 1 vot; 1 vot nul. 
 
Després dels resultats, Lluís Mas és elegit vicepresident del Consell i president de la 
Comissió Permanent.  Sorgeixen algunes consultes en relació a l’elecció i si s’ajusta al 
reglament després que Lluís Mas fos provisionalment inclòs al Consell de la Vila com a 
representant de l’entitat Natura. Joan Boba consulta si s’ajusta al reglament. Manel 
Cruz, present a l’acte, també pregunta si podia presentar-se com a representant 
d’Unió Democràtica – es recorda que només formen part del plenari del Consell els 
grups polítics municipals amb representació al consistori. 
 
3. Elecció Comissió Permanent 
 
Eudald Calvo i Guillem Saleta presenten què és la Comissió Permanent i el seu 
funcionament. Es convida als membres del plenari a formar part de la Comissió i també 
que sorgeixin alguns suplents en cas d’absència. Després de proposar-se alguns veïns i 
consensuar els representants dels àmbits sectorials, la llista de membres que 
composaran la Comissió Permanent són: 
 
- Lluís Mas, president de la Comissió Permanent 
- 5 veïns: Ramiró Tomé, Eduard Dorda, Manel Pérez, Pere Sánchez i Pepi Carrillo; com a 
primer suplent dels veïns es situa Salvador Pascual. 
- Fatty Evangelista serà la representant de les entitats solidàries 
- Carles Miró, representant de les entitats socials i cíviques. Josep Anton Capdevila, 
suplent de les entitats socials i cíviques 
- Ricardo Fernández, representant de les entitats esportives.  



 
- Montse Terricabras, representant de les entitats culturals; Diables d’Argentona 
presenta el seu representant com a suplent de les entitats culturals i Maite Gil, del 
Pubillatge d’Argentona, suplent segona. 
- Lia Ximenis, en representació d’Argentona es Mou.  
 
Completaran la comissió permanent el representant del Consell de la Vila de cada grup 
polític municipal, a més de Guillem Saleta com a regidor de Participació Ciutadana.  
 
Guillem Saleta avança que la primera reunió de la Comissió Permanent es preveu 
celebrar-la a finals del mes de novembre. Carles Miró sol·licita que es facilitin les dades 
i contactes dels membres del Consell de la Vila i la Comissió Permanent.  
 
4. Ampliació recollida brossa porta a porta 
 
Guillem Saleta recorda que la majoria dels partits de l’actual Ajuntament van votar a 
favor d’ampliar la recollida porta a porta a tot el municipi. En una primera fase, a 
l’octubre de 2016 s’implantarà al barri del Cros, i a l’inici del 2017 a les urbanitzacions. 
Assenyala que es posarà en marxa un procés participatiu per triar el model de porta a 
porta que s’adapti millor a les particularitats de cada zona, i que els tècnics municipals 
estan treballant sobre diverses alternatives. Subratlla que el model s’acordarà amb els 
veïns i que el pla de participació es coordinarà des de la comissió permanent. 
 
Maite Gil diu que a la zona de Sant Sant Sebastià no els venen a recollir la brossa a la 
porta i que ho han de baixar al carrer. Eudald Calvo recorda que hi ha carrers que són 
propietat privada i que, tot i que pugui semblar estrany,  la porta de l’habitatge és 
l’entrada del carrer, ja que la resta és propietat privada i no poden accedir-hi. 
 
Francesc Alsina demana alternativa per a que els visitants o gent que no és 
d’Argentona pugui llençar la brossa. Pere Sánchez també sol·licita que als nous veïns o 
empadronats se’ls faciliti informació sobre el sistema de recollida que hi ha al municipi. 
Joan Puyo recorda que en el procés sobre la remodelació de la Font Picant ja s’ha 
plantejat si instal·lar contenidors i que pogués ser una opció per a les persones que no 
viuen al poble. Eudald Calvo diu que es recullen totes aquestes observacions però que 
l’assumpte que es presenta al Consell és l’ampliació del sistema de recollida porta a 
porta. Apunta que al Cros, per exemple, hi ha dues zones de contenidors i que la seva 
desaparició pot generar algunes problemàtiques. Guillem Saleta insisteix en què la 
implantació es farà amb el consens del veïns i que hi haurà una intensa campanya per 
evitar que es vegi com una imposició. Manel Pérez: recorda que té un negoci al Cros i 
diu que es fa mal ús de la deixalleria. Recomana que es faci molta sensibilització.  
Demana que els veïns facin realment la tria de quin és el millor model.  Recorda que 
molts veïns se senten exclosos de moltes de les decisions que pren el municipi, vol que 
s’expliqui bé i fer-los partícips. 
 
Ricardo Fernández replica que no és que els veïns del Cros se sentin exclosos, és que és 
Argentona qui exclou el Cros. Maite Gil intervé per explicar que baixa moltes vegades 



 
al Cros i que també  els veïns hi participen poc. Pepi Carrillo recorda que molts veïns 
d’Argentona per comoditat deixen la brossa al Cros.  
 
Guillem Saleta contesta consulta de Manel Pérez que l’Ajuntament encara no ha parlat 
amb l’Associació de Veïns però que abans d’acabar l’any ho faran. 
 
5. Agermanament Argentona-Aubagne 
 
Guillem Saleta repassa l’agermanament signat a principis d’octubre amb la ciutat 
francesa d’Aubagne, unida amb Argentona per les seves fires de ceràmica. Apunta que 
hi ha 4 línies de treball sense tancar, ja que la idea és que participin i les desenvolupin 
tècnics,  entitats i ciutadans. La intenció és crear comissions de treball per cada 
temàtica, elaborar propostes i concretar-les, amb membres del Consell però també 
amb la presència de la resta de la ciutadania, en àmbits com la cultura, educació, 
promoció econòmica i bones pràctiques.  
 
Josep Anton Capdevila planteja per què serveix l’agermanament i la motivació de fer-
ho amb una ciutat francesa. Guillem Saleta recorda que hi ha un vincle al voltant de la 
ceràmica, el Museu del Càntir i que darrerament s’han unificat les mostres sota una 
única marca, Argillà. Eudald Calvo abunda dient que l’agermanament serà el que 
Argentona vulgui, que es pot avançar i desenvolupar fins allà on es proposi, com una 
relació amorosa. Posa com exemple Mataró, que està agermanat amb 6 o 7 municipis.  
Insisteix en que el motiu clar que ha motivat l’agermanament és la ceràmica i que el 
govern es proposa explotar aquesta relació, és  un municipi molt més gran que 
Argentona, amb més capacitat. Que és positiu  conèixer com treballen a un altre estat i 
que ja s’han establert unes primeres accions, com un intercanvi d’alumnes de l’Institut 
o la participació a unes jornades empresarials que tindran lloc a Aubagne al mes de 
novembre.  
 
Lluís Mas apunta que la diferència de dimensions entre els municipis podria arribar a 
ser un problema i demana que s’avanci amb plans de treball definits i amb uns 
objectius clars. Joan Puyo comenta que un agermanament és buscar complicitats entre 
les entitats, els ajuntaments, i que també puguin néixer relacions veïnals i personals.  
 
Del públic assistent, Manel Cruz considera que està molt bé que es parli de bones 
pràctiques, però com es pot incidir en la millora del servei de gestió local o quines 
eines disposa Argentona per canviar dinàmiques. Cesc Padrós, en representació del 
Calabrot d’Argent, creu molt interessant conèixer com funciona la participació a 
Aubagne i si disposen d’òrgans com el Consell de la Vila.  
 
Eudald Calvo diu que un problema que s’arrossega és la governança, com aconseguir 
que la gent participi. Creu que parlar de bones pràctiques és com aconseguim que les 
problemàtiques i els desitjos es traslladin a qüestions concretes. Posa exemple del 
transport públic, que a Aubagne és gratuït, com a millor solució davant dels costos que 



 
suposava la gestió i manteniment dels sistemes de pagament. O apunta també la doble 
volta a les eleccions, que permeten als governs major capacitat de decisió. 
 
Arnau Aymerich recorda que les fires Argillà a Aubagne i Faenza, a Itàlia, són bianuals i 
que al 2017 la ciutat convidada serà Argentona, un fet que ja suposa una bona 
oportunitat per al municipi. Eduard Dorda planteja en aquest sentit que podria ser una 
bona oportunitat per estudiar que Argentona entrés en aquesta roda i que la fira se 
celebrés a  Argentona cada tres anys. Aymerich indica que aquesta opció segur que es 
valorarà al Patronat del Museu. Francesc Alsina apunta que la font picant era un gran 
motor promocional, que caldria treballar-hi intensament i que es tracta d’una riquesa 
patrimonial que segur no té Aubagne.  
 
Guilem Saleta tanca intervencions incidint en què el Consell de la Vila ha de ser el 
coordinador de les diverses comissions de treball que s’organitzin al voltant d’aquest 
agermanament i amb uns objectius comuns. 
 
6. Pressupostos participatius 
 
Eudald Calvo considera aquest punt una aposta important del govern, per tal que el 
pressupost municipal del 2017 sigui fruit d’un procés que duri pràcticament tot l’any 
vinent.  Calcula que es treballarà durant uns 10 mesos elaborant un pressupost fruit 
d’un procés participatiu. Subratlla que hi ha partides com la de personal i la despesa 
ordinària compromesa que no pot ser subjecte de participació, però que a partir d’aquí 
pretenen ser el màxim d’agosarats possible, confiant en el bon criteri de la 
participació.  
 
Guillem Saleta fa alguns apunts sobre l’origen dels pressupostos participatius, 
recordant que es van iniciar a Brasil, a Porto Alegre, obrint la possibilitat que la  
ciutadania definís les prioritats del govern. A Catalunya ja hi ha hagut algunes 
experiències com a Rubi, Sta Cristina d’Aro o El Figueró, un municipi on aquest procés 
ha tingut un notable èxit. Avança que convidaran el seu exalcalde per presentar 
l’experiència d’aquest municipi. 
 
Diu que la participació es pot formular mitjançant una consulta o amb accions més 
qualitatives amb la ciutadania, desenvolupant projectes i que puguin arribar a ser 
votats. El procés participatiu el que ha de plantejar-se és acotar els límits i marcar com 
ha de ser el pressupost municipal. Suggereix que seria interessant crear una comissió 
específica d’aquest tema, que analitzés i consensués quina és la millor manera i les 
pautes per decidir com es discuteix i participa en un pressupost municipal 
 
Josep Pena, representant d’ERC, pregunta si les prioritats del pressupost a nivell 
participatiu es faran de manera global o bé per barris i quin serà el nivell de 
generositat del govern per obrir la discussió del pressupost. Guillem Saleta contesta 
que totes aquestes qüestions es definiran en el procés. Eudald Calvo intervé per dir 
que el capítol 1, de personal, no es tocarà i que a partir d’aquí els límits els marcaran 



 
tots plegats. La intenció és començar la participació pel capítol d’inversions, que és 
l’apartat més intuïtiu i més senzill de discutir amb la ciutadania, i que és un a iniciativa 
que l’endeguen amb molta il·lusió. 
 
Ricardo Fernández reclama una solució i una inversió important a la zona esportiva, ja 
que requereix d’una remodelació profunda, i es compara amb els equipaments d’altres 
municipis. 
 
7. Altres assumptes d’interès 
No es presenten altres assumptes d’interès 
 
8. Precs i preguntes 
 
El veí Salvador Pascual consulta cada quan es faran les reunions del Consell de la Vila i 
de la Comissió Permanent. Eudald Calvo avança que el Consell de la Vila es pot reunir 
cada 3 o 4 mesos i la comissió permanent ho farà més sovint.  
 
Joan Culubret, públic assistent, pregunta si s’ha pensat en demanar participació a gent 
que pugui tenir interès, més enllà dels membres del Consell. I també si es demanarà 
suport als veïnats o a la resta del poble en el procés participatiu sobre l’ampliació del 
porta a porta. Guillem Saleta respon que els processos i les comissions s’obriran a tots 
aquells que hi estiguin interessats i que es farà difusió i campanya per informar a tots 
els veïns.  Eudald  Calvo afegeix que tot i que es promogui la participació d’altres 
sectors o representants, seran els veïns del Cros i de les urbanitzacions els que tindran 
clar protagonisme en les decisions finals del model de recollida porta a porta.  
 
Josep Anton Capdevila proposa que alguna reunió del Consell de la Vila se celebri al 
Cros per tal d’acostar aquest òrgan al barri, que rep molt bona acollida. També 
pregunta sobre el programa d’acollida dels refugiats que estan arribant des de fa 
setmanes a Europa i la participació d’Argentona. Guillem Saleta explica que el govern 
obrirà un fons amb recursos per poder fer front a l’ajut humanitari i que encara estan a 
l’espera de saber com les administracions gestionaran l’acollida dels refugiats. Arnau 
Aymerich i Eudald Calvo apunten que depenen de com s’articula a nivell estatal i 
europeu aquest procés i que segurament serà un procés llarg. Intervé també Josep 
Pena per assenyalar que la voluntat de tots els òrgans implicats és fer una acollida 
ordenada i cal estructurar-la i coordinar-la des del territori. 
 
Lluís Mas, en relació al Consell de la Vila, recorda que si algú té interès a rebre les 
convocatòries, que ho pot sol·licitar i que també totes les actes es pengen al web 
municipal. També recorda que el Consell ha de vetllar per la memòria anual, la tasca 
realitzada i el pla d’actuació a nivell participatiu.  
 
Salvador Pascual demana si els membres del Consell de la Vila podrien disposar d’una 
credencial i també pregunta quan hi haurà aigua a la Font Picant. Es tanca la sessió 
demanant-li que aquesta qüestió la formuli al ple municipal. 



 
 
Sense més assumptes a tractar, el plenari del Consell de la Vila finalitza a les 21:20 
hores amb una foto de grup en el lloc i data indicats a l’inici de l’acte 
 
 
President Consell de la Vila     Secretari delegat 
 
 
 
 
 
Eudald Calvo Català      Sergi Fernández Maraver 
 
 
 
 
 

  


